
PUJiCTE DE VEDERE 
La discuţiile care au urmat fiecărui référât, au luat parte numeroşi oameni 

de teatru, printre care : Aurel Baranga, Dumitru Isac (Cluj), academicianul Victor 
Eftimiu, llie Grămadă (Iaşi), I. Stoican (Petroşeni), Elena Deleanu, Moni Ghelerter, 
George Teodorescu, Dorel Dorian, Paul Everac, Horea Popescu, Alf. Adania, Ga
briel Manolescu (Timişoara), Dumitru Pîslaru (Brăila), Romeo Profit (Constanta), 
Petre Luscalov (de la Teatrul „C. I. Nottara"), Traian Şelmaru, Dinu Cernescu, Cor
nel Rêvent (Botoşani), Nicolae Tompa (Tg. Mureş). Publicăm, în limita spaţiului 
de care dispunem, extrase din luările de cuvînt care au marcat puncte mai impor
tante în discuţie. Celé mai aprinse dezbateri s-au centrât în jurul temei referitoare 
la munca directorului de teatru — nod vital al tuturor problemelor ideologice şi 
organizatorice în arta scenică : 

/.aliuriit Stanru 

„PENTRU 
ZECI 
DE Mil 

DE SPECTATOR]" 

Referindu-se la axioma conforma căreia teatrul romînesc nu poate să-şi cîş-
tige un sens, un stil, decît dacă se bazeazâ pe literatura dramatică originale, aca
demicianul Zaharia Stancu (directorul Teatrului National „I. L. Caragiale") a schi-
tat o comparatie între viata noastră teatrală şi realitătile teatrale de peste hotare, 
subliniind superioritatea conţinutului umanist al creatiei noastre şi a cerut, ca ele
ment de importante principialâ, promovarea — prin spectacole de înaltă calitate 
— a unor texte bune, în măsură să capete adeziunea a zeci de mii de spectatori. 
„Trebuie să ne dăm osteneala — a spus vorbitorul — să introducem în réper
tor ia teatrelor noastre piese care să corespundă din punct de vedere ideologic, să 
fie realizate, de regizori şi de întregul colectiv care participa la montarea lor, în 
âşa fel încît spectacolele să fie gustate de zeci de mii şi chiar de sute de mii de 
spectatori. Nu facem teatru şi artă de dragul teatrului şi al artei în sine, facem 
teatru şi artă pentru a servi ideile călăuzitoare ale clasei noastre muncitpare, ideile 
călăuzitoare ale întregului nostru popor, care desăvîrşeşte socialismul." 
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I „EROUL 
TREBUI: SA EXISTE, 

NU 
SA SE DECLARE'1 

Regizorul Radu Penciulescu, ocupîndu-se de problema realizării dramatice 
şi scenice a eroului comunist, problemă pe care o socoteşte de prima importante, 
a arătat printre altele câ eroul comunist — elementul cel mai înaintat care apare 
în dramaturgia noastră — şi viaţa lui sufletească nu pot fi prezentate în scenă în 
mod déclarât sau declarativ. „Un asemenea personaj — a spus în continuare vorbi-
torul — trebuie să participe în conflict eu o miză mare şi să devina interesant 
prin ceea ce ştie să ascundă, nu să declare în mod ostentativ. Afirmarea unui ase
menea erou se face prin intermediul luptei pe care el o dă în cadrul conflictului 
şi o cîştigă, fiindu-i create toate condiţiile. Fără această luptă, eroul rămîne o 
declaraţie de program mai puţin poetică şi mai lipsită de sens decît un simplu 
articol de ziar." 

După analiza cîtorva asemenea chipuri de eroi contemporani din dramatur
gia noastră : Cerchez (Ziariştii), Banu Mareş şi Lupu Aman (Secunda 58), Pavel 
Proca (Steaua polară), personaje pe care vorbitorul le considéra realizate toemai 
pentru că sînt angajate pasionant, eu o mizâ mare, în lupta împotriva vechiului si 
pentru că viaţa lor sufletească se dezvăluie in acţiune, regizorul a încheiat solici-
tînd din partea criticilor şi a presei de specialitate discuta mai ample, mai ascuţite, 
pe asemenea problème. 

I „UN ACTOR ADEVĂRAT SE FORMEAZĂ 

PRIN REPERTORIUL PROPRIEI SALE ŢAR!" 

După ce a expus modul in care Teatrul de Comédie înţelege să colaboreze 
eu autorii, cărora le cere să dea maximum ce pot să dea pentru imbunătăţirea pie-
sei jucate, Radu Beligan, distins, pentru interpretarea rolului Şeful-Gore din piesa 
Şeful sectorului suflete de Al. Mirodan, eu premiul pentru cea mai bună interpre-
tare a unui erou dramatic dintr-o piesă originală, a spus : „Sînt un actor care 
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m-am format în repertoriul romînesc. Am jucat Caragiale, Delavrancea, Sebastian, 
Baranga, Mirodan, şi cu încă cîteva roluri mi-am împlinit biografia de actor. M-am 
format in repertoriul national şi cred că nu greşesc cînd afirm că un actor ade-
vărat se formează în repertoriul propriei sale ţări. Putem juca oricît piesele lui 
Shakespeare, dar nu le vom juca ca englezii şi, în acelaşi timp, pot afirma că 
englezii nu pot fi atît de buni în Caragiale ca noi. 

Trăim o epocă de mare cultură, de mare rafinament. Cultura socialistă pe 
care o făurim este cea mai înaintată, de aceea perioada de debut a dramaturgiei 
noastre cînd personajele erau mai scnematice, cînd noi actorii ne simţeam stînje-
niţi în pielea lor, o consider de mult depăşită. Ne întîlnim azi cu personaje pasio-
nante. Consider că, pentru viaţa mea de actor, rolul Cerchez reprezintă o cotitură 
esenţială. Lucrînd la acest roi pasionant, care a însemnat pentru mine un adevă-
rat procès de igienă morală, am început să-mi văd deficienţele personale, să-mi 
confrunt cunoştinţele eu realitatea din jur, să încerc să văd mai limpede care este 
atitudinea mea... Un actor poate să aibă satisfactii imense interpretînd roluri de 
acest gen. La fel de îndrăgostit sînt de rolul din Şeful sectorului suflete. L-am inter
prétât pe Miroiu într-o perioadă sumbră, în 1944, înainte de Eliberare şi am găsit 
în această filiaţie, de la Sebastian la Mirodan, aceeaşi îmbinare de candoare, de 
puritate sufletească, de îndrăzneală, de avînt, de fantezie, dorinţa de a fi de folos 
oamenilor. Insă atîta vreme cît, jucînd pe Miroiu, spectacolul se termina pe o cor-
tină care cădea implacabil, de astă data am o satisfacţie personală atunci cînd 
încerc parcă să-1 împing pe acest nefericit într-o lume fericită, să-i dau o satis-
facţie postumă, în piesa lui Mirodan. Aştept cu emoţie să mi se semnaleze manu-
scrise de piese care să-mi stîrnească acelaşi interes". 

frln Teodoresfii 

„À-L FERI 
PE 

SPECTATOR 
DE BANALITATE" 

„Cred câ unul din aspectele celé mai importante pe care le ridică munca 
de valorificare a dramaturgiei originale îl constituie, pe lîngă dezvăluirea chipului 
eroilor, afirmarea puternică a sistemului de relaţii dintre ei, a mecanismului social, 
a cauzelor care le generează faptele — a spus Crin Teodorcscu. în îealizarea 
spectacolului cu piesa Steaua polarâ a lui Sergiu Fărcăşan mi s-a parut important, 
între altele, să pun accentul, de pildă, pe dezvăluirea modului în care reactioneazà 
societatea noasfră la nedreptate. Dramatismul piesei constă în faptul că, la un mo-
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ment dat, pare să învingă nedreptatea, antiteza. Ne-am propus să creăm publicului 
puncte de interes, construind un joc continuu între aparenţă şi esenţă. Am solicitât ade-
ziunea publicului pentru felul în care personajul Pavel Proca — interprétât de un actor 
eu mai puţin farmec personal decît eel din spectacolul de la Bucureşti — susţine eu mo
destie ideea dreptăţii. Nu am créât în scenă un erou spectaculos, spectaculoasă a 
devenit forţa logicii personajului, forţa dreptăţii, dincolo de aspectul modest al 
eroului, de datele lui fizice, personale. Am încercat să declanşăm unanimitatea 
sălii faţă de justeţea ideii susţinute de personajul principal. Această adeziune a 
publicului la lupta personajului, adeziune care funcţionează matematic în specta-
col, a fost unul din mijloacele prin care am încercat să valorificăm teatral con-
flictul piesei. 

Socot că unul din principalii factori în dezvoltarea dramaturgiei originale 
este acela de a-1 feri pe spectator de plictiseală. Publicul trebuie să asiste la mo-
mente pe care să nu le ghicească dinainte. Trebuie să creăm un continuu joc între 
aparenţe şi esenţă. Să descoperim, dincolo de aparenţe, de banalitate, faţa adevă-
rată a lucrurilor. în disputa pe care am avut-o eu un critic, care se întreba de ce 
este nevoie de metafora scenică, cind este mai simplu să spui totul în mod direct, 
afirmam că metafora poate suscita un interes mai mare atunci cînd, de pildă, atrage 
mai puternic atenţia publicului asupra unor lucruri aparent banalizate. Intre altele 
rostul metaforei este toemai acela de a descoperi ceea ce privirile tocite nu mai 
văd. Metafora descoperă adevărul peste care spectatorul este inclinât să treacă 
repede, scoate şi pune în lumină un fapt care uneori, în aparenţă, este banal, coti-
dian. Pentru piesele contemporane, acest lucru mi se pare deosebit de important. 
Simpla transpunere „taie quale" a unui text, simpla relatare a unor fapte cotidiene 
nu pot ţine piept concurenţei cinematografului, televiziunii etc. Problema distri-
buirii actorilor într-o piesă contemporană nu este identică eu problema distribuirii 
într-o altă piesă. Aci nu putem admite atitudinea unei munci „de serviciu". Se în-
tîmplă uneori să facem un spectacol numai pentru că trebuie să-1 facem. O aseme-
nea atitudine indiferentă e, desigur, condamnabilă. în realizarea fiecărui spectacol 
eu o piesă originală avem datoria de a descoperi ceva nou, ceva care să trezească 
emoţia spectatorilor." 

în continuare, regizorul Crin Teodorescu, referindu-se la metoda de 
valorificare a forţelor actoriceşti în Teatrul National din Iaşi, a arătat : „Mergem 
pe linia unei idei destul de precise. Solicităm actori în direcţii foarte variate, de 
la un spectacol la altul. Am căutat să realizăm un repertoriu care să pună în 
fata actorului sarcini complexe de interpretare, atît în piesele originale, cît şi în 
celé străine. Desigur că toate aceste solicitâri aie actorilor în direcţii atît de dife-
rite trebuie să aibă totuşi o idee directoare, centrală. Din fericire, în stagiunea 
care s-a scurs a existât în teatrul nostru o platformă regizorală comună. Regizorii 
care au lucrat la Iaşi au avut în vedere, dincolo de conceptia personală, originale, 
preocuparea de a solicita continuu fortele intelectuale aie actorilor. Punctul comun 
1-a constituit deci această continua şi mereu crescîndă solicitare spre întruchiparea 
în scenă a unor rnoduri de a gîndi — stabilirea, din partea actorului, a relaţiei 
dintre el şi personaj ; explicitarea fată de spectator! a mecanismelor sociale care 
configurează caracterele. 

La un moment dat, a intervertit în munca practice următoarea confuzie : 
unii dintre noi confundau sobrietatea şi laconismul modului contemporan de inter
pretare eu un stil sec, cenuşiu, plat şi plicticos, care — pe bună dreptate — înde-
părta actorii. S-au organizat atunci discuţii şi elaborări colective, eu scopul de a 
lămuri că nu e vorba de o secătuire, de o sărăcire a teatrului, dimpotrivă e vorba 
de o pasionalitate tot aşa de mare, dar pe alte date de conflict. E nevoie de aceeaşi 
strălucire a tensiunii psihologice, a tensiunii trăirii ideïlor, care altădată se dădea 
conflictelor sentimentale. Rezultatele în această privinţă sînt variate : unele sînt 
bune, altele mai putin bune, dar, dincolo de acestea, cred că Teatrul National din 
Iaşi are astăzi unul din celé mai bune colective din tara, în care colaborează 
rodnic actori de generaţii diferite". 
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„STILUL IN HUHCÀ 
DE 
ORGANIZARE-

ALIATUL DE BAZA 
AL ENERGMLOR 
CREATOARE" 

Gh. Leahu, directorul Teatrului de Stat din Timisoara, a insistât asupra 
necesităţii de a ridica pe o treaptă superioară munca organizatorică şi asupra răs-
punderii ce revine, in această privinţă, conducătorului unei instituţii de teatru. 

„Exista multe întreprinderi eu profiluri diferite, dotate eu un serviciu numit 
de concepţie. Cred că şi teatrele ar trebui dotate eu un astfel de serviciu, eu atît 
mai mult eu cît, în cadrul unităţii de concepţie a artei noastre realist-socialiste, se 
poate manifesta o mare varietate de personalităţi şi stiluri de creaţie. Acest ser
viciu ar trebui să fie deci catalizatorul punctelor de vedere diverse (acolo unde 
acestea exista), pentru a se realiza o sinteză conceptuală, de calitate şi de perspec
tive, conforma eu vederile personale aie directorului. Altminteri, improvizaţia şi 
întîmplarea îşi desfăşoară nestingherite jocul lor nefast." (...) 

„După 20 de ani de viaţă nouă în teatrul romînesc — a continuât vorbitorul 
— este greu să mai invoci necesitatea rabatului tinereţii în aprecierea activităţii 
din teatru. Nu mai sîntem tineri. Teatrul de Comédie s-a născut în anii noştri, 
şi acest nou-născut creşte atît de vertiginos, că s-a îngrijorat plăcut pînă şi părin-
tele lui legitim : Teatrul National. Aş spune că naşterea lui n-a fost mecanică, 
întîmplătoare, ci bine concepută, de la concepţia bună asupra directorului eu 
concepţie, pînă la mijloacele potrivite care să servească bine această concepţie. 

De născut nu ne mai putem naşte, la propriu vorbind. Ar fi... complicat 
Dar se aşteaptă de la noi, directorii, diferite „renaşteri", confundîndu-se renaşterea 
eu refacerea sau reparaţia. Refacerile — reparaţiile — sînt cînd mai bune, cînd 
mai rele, de-o durată relativă şi eu rezultate foarte variabile — ca toate repara-
ţiile — pentru că depind de prea multe lucruri. 

Aş reduce la trei totalitatea factorilor care influenţează „reparaţiile" de cali
tate, şi aş formula, plecînd de aci, următoarele întrebări : ce colectiv (ce regizor 
în primul rînd), ce conducător şi ce condiţii tehnico-materiale sînt acolo unde e 
necesară reparaţia ? care este aportul conducerii teatrului la crearea şi îmbunătă-
tirea condiţiilor organizatorice aie rnuncii de creaţie ? 

După părerea mea, aceste doua aspecte din munca directorului apar eu 
necesitate, organic, dialectic, îmbinate : de o parte, existenţa unei concepţii uni-
tare despre teatru şi, de altă parte, capacitatea de a créa şi apăra celé mai bune 
condiţii organizatorice pentru o muncă rodnică, valoroasă. Este, pînă la urmă, 
vorba de problema stilului în munca organizatorică din teatre. 

Fiecare etapă a muncii de creaţie, fiecare sector al acestei activităţi com
plexe are problemele sale organizatorice. De felul în care ele se rezolvă depinde 
nebănuit de mult creaţia artistică, propriu-zisă. Un repertoriu din timp gîndit şi 
analizat, bine şi din vreme impartit pe regizori, pictori, actori ; schiţe şi devize 
alcătuite eu seriozitate, repartizate pe ateliere ; urmărirea condiţiilor de repetiţii. 
a disciplinei în spectacole — la sediu şi în deplasări — şi (fără a absolutiza) supra-
vegherea raportului dintre cerinţele de planificare şi organizare şi influenţa lor 

Gh. Leahu 
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pozitivă asupra actului artistic ; funcţionarea studiourilor expérimentale şi a tot 
soiul de lecţii destinate a înlătura neajunsurile tehnico-profesionale ; crearea unui 
climat de cultură, a unei atmosfere de responsabilitate şi respect reciproc, care să 
ajute fiecăruia şi tuturora — iată doar o parte din problemele organizatorice che-
mate şi în stare să ajute îndeaproape munca propriu-zisă de creaţie. 

Orice amănunt în viaţa unui colectiv poate împrieteni ori învrăjbi valorile 
lui creatoare. Niciunde ca în teatre nu sînt atîtea mijloace de a aduna şi de a 
risipi ori înstrăina oamenii de scopurile şi rosturile lor fundamentale. De aceea, 
tactul, autoritatea profesională a conducerii şi programul clar şi deschizător de 
perspective al instituţiei, gîndul permanent la spectator ca la o componentă esen-
ţială a vieţii teatrului trebuie şi pot să constituie mijloace principale ale asigu-
rării climatului creator. 

Nu cred că exagérez propunînd în acest scop să se studieze din nou şi să 
se ia măsuri adecvate în legătură eu necesităţile ce ne întîmpină şi eu posibilită-
ţile de care dispunem. Mă gîndesc, printre altele, la necesitatea reevaluării cadre-
lor artistice, în special a celor de bază : directori, regizori, pictori ; la cercetarea 
răspîndirii actuale a cadrelor actoriceşti, pe reţeaua teatrelor din ţară, şi, după 
caz, la repararea unor situaţii, pe aceastâ linie, inechitabile. Apoi, légat de aceasta, 
la măsuri care să asigure o desfăşurare mai ferma — mai consecventă — a muncii 
în teatre. 

Aş propune de asemenea stabilirea, dacă se poate — codificată, a dreptu-
rilor şi îndatoririlor directorilor de teatre. Dar nu la modul general ori asimilat 
eu cel al directorilor de alte întreprinderi, ci distinct, ţinîndu-se seamă, în pri-
mul rînd, de implicaţia artistică (şi nu doar de cea financiară ori administrative) 
a rosturilor lor. Ar fi utilă, poate, în această sferă de reglementări, crearea unui 
protocol, a unui caiet de sarcini pe care directorul desemnat să conducă un teatru 
să şi le asume. 

Directorul artistic ar trebui, de la instaurarea sa, să-şi fi configurât şi să 
facă cunoscute (eventual printr-un fel de declaraţie-program) liniile principale aie 
activităţii viitoare a teatrului — de la celé privind repertoriul, la celé legate de 
metodele de realizare a spectacolului, de componenţa trupei etc. 

Dacă ar fi să schiţez eu un asemenea program, mi-aş îngădui să supun medi-
taţiei oamenilor de teatru şi forurilor corespunzătoare următoarele : aş solicita, de 
pildă, ca stagiunea teatrală să se desfăşoare de la 1 octombrie pînă la 1 mai. în 
luna mai să se poată arăta la sediu, sub forma de festival, în Capitală, sau în depla-
sare prin turnee, ce anume s-a realizat în anul respectiv. Lunile iunie şi iulie aş 
socoti că sînt necesare pentru concedii, filmări, studii, documentare etc. în august 
şi septembrie sa se treacă la pregătirea noii stagiuni. 

Planul de spectatori să ţină seamă de acest program al teatrului. 
După modesta mea experienţă de pînă acum, aş socoti ca îndestulătoare 

teatrului ce-1 conduc o trupă alcătuită din maximum 30 de actori (10—15 în corpul 
de ansamblu). Angajamentele tuturor artiştilor să fie făcute pe doi ani, eu dreptul 
condiţionat de prelungire. 

în toate teatrele, studiile de perfecţionare profesională pentru actori şi pen
tru tot personalul tehnic să fie obligatorii, şi de asemenea, pentru conducere, să 
fie obligatorie organizarea lor. 

Trebuie începută o adevărată campanie de respectare şi îmbogăţire a frumu-
seţii limbii noastre. Un artist care stîlceşte limba, transmiţînd-o de pe scenă defec-
tuos, într-o dicţiune incorectă, potrivnică normelor gramaticale, eu o pronunţie 
neîngrijită, eu vulgarităţi şi adăugiri personale, comité o gravă infracţiune cultu-
rală la adresa poporului nostru. Teatrul este o catedră a limbii poporului. 

La aceste studii profesionale interne să se exerseze aşadar, obligatoriu, arta 
şi tehnica vorbirii şi a recitării (metrica şi ritmul). De asemenea, să se păstrezt 
proaspătă şi să se dezvolte, după necesităţi, măiestria artistică în domeniul mis-
cării scenice, al dansului, muzicii, scrimei etc., în sfîrşit, tineretului în special, să 
nu-i rămînă indiferentă problema improvizaţiei actoriceşti, recent discutată eu mult 
interes la sesiunea I.T.I, care s-a ţinut la Bucureşti. Această a treia ramură de 
activitate profesională pe care o propun, aş lega-o de existenţa unui studio experi
mental la care să se lucreze fragmente din piese (mai rar, piese întregi), pentru 
ca studioul să nu fie tribună de manifestare a unor ambiţii personale, nici poartă 
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de dindos a repertoriului unui teatru, ci cîmp de încurajare a unor experienţe 
efective, teren de promovare a iniţiativelor înnoitoare, de demonstrate a tinereţii 
respectivului teatru. E pàcat că, la noi în ţară, spectacolul de varietăţi este înţeles 
numai la modul estradistic şi nu priveşte varietăţile teatrale în génère. In această 
accepţie largă, şi antrenîndu-se pe această linie şi scriitorii de teatru, s-ar putea 
realiza o formula interesantă de stimulare a virtuozităţii teatrale, a experimentu-
lui, a iniţiativelor novatoare. 

în domeniul repertoriului, apreciem că în noua luni de activitate se pot 
scoate — la condiţiile Timişoarei — şase premiere. Titlurile lor le-aş alege după 
criteriul contemporaneităţii şi originalităţii. Şi înţeleg prin aceasta că avem în 
vedere un repertoriu eu care teatrul să fie în măsură a da răspuns spectatorilor 
la celé mai stringente problème aie momentului nostru istoric. 

Aş mai avea în vedere cîteva problème de educaţie colectivă. M-aş gîndi că 
n-aş încărca atenţia celor ce mi-ar citi programul, dacă voi aminti de obligaţia 
morală, profesională şi cetăţenească, a ajutorării nenumăraţilor voluntari ai miş-
cării artistice de masă şi mi-aş îngădui să nu tree eu vederea mijloacele necesare 
unei bune popularizări a realizărilor noastre. După aceasta, aş căuta să asigur 
celei mai efemere arte din cîte exista pe pămînt, arta teatrală, dreptul pentru ea 
— obligaţie patriotică pentru noi — de a ne ocupa de muzeul ei, încă din seara 
premierei. 

Aş face din legătura eu spectatorii o problemă centrală, prin care să ni se 
aprecieze de fapt toate rezultatele. De gradul de înrîurire ce o exercităm asupra 
spectatorilor depinde şi prestigiul teatrului, forţa lui." 

După expunerea realizărilor şi a deficienţelor ce mai persista în teatrul pe 
care-l conduce, vorbitorul a conchis : 

„Cred că pentru prestigiul national şi international al teatrului nostru, pen
tru nenumăratele lui talente, pentru realizările minunaţilor noştri artişti, se cere 
o intervenue mai hotărîtă în importantul sector al muncii organizatorice, aliatul 
de bază al energiilor creatoare care aşteaptă legitim să-şi ia zborul spre orizontu-
rile din ce în ce mai largi la care avem dreptul şi datoria să aspirăm". 

A\\u ( iulei 

„À NE AJUTA 
ÎNTRE NO], 

À 
PROGRESA 

NU NUMAI INDIVIDUAL..." 

,.Teatrul romînesc este un teatru de mari posibilităţi, de mari talente. Este 
un fapt dovedit, şi perspectiva pe care o căpătăm atunci cïnd comparăm teatrul 
romînesc eu un teatru din străinătate este categoric în favoarea noastră — a spus 
Liviu Ciulei, directorul Teatrului „Lucia Sturdza Bulandra". 
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Indrăznesc să spun aceasta pentru că recent am avut ocazia să vizitez teatrele 
din S.U.A., din Republica Federală Germană, teatrul vienez, şi întăresc această 
apreciere cu convingerea fermă că nu numai elementul uman — începînd eu 
actorii, eu regizorii, eu scenografii noştri — dă dovezi concrete şi puternice de talent 
şi de inteligenţă (cu rezultate de foarte multe ori mai interesante decît cele 
întîlnite peste hotare), dar că, şi din punct de vedere al premiselor pe care organi-
zarea noastră teatrală le oferă, teatrele noastre se află la un nivel superior. (...) 

Aş putea să spun, făcînd o scurtă referire la trecut, că teatrul romînesc 
a avut în ultimii ani o evoluţie foarte interesantă, evoluţie pe care încercăm sa 
o continuăm şi noi la Teatrul „Lucia Sturdza Bulandra". Este vorba de dezvol
tarea, de la un teatru de interpretare, de la un teatru al trăirilor spontané intuitive, 
foarte autentice şi foarte impresionante (mă refer în special la teatrul realist 
romînesc), la un ait teatru : la teatrul de idei, angajat în slujba declanşării în 
conştiinţa spectatorilor a celor mai înalte aspiraţii şi trăsături morale, a eticii socia
liste. Cred că este perioada îmbinării forţei creatoare, de traire, a actorului romîn, 
de formaţie realistă, cu conştiinţa artistică a spectacolului de idei, în slujba unei 
arte angajate, profund contemporane şi partinice. E o sarcină nobilă, şi pentru 
a o îndeplini ne stau multe premise favorabile în faţă." 

După ce a înfăţişat unele neajunsuri privind alcătuirea echipei de actori a 
teatrului, aşa cum s-au prezentat la preluarea conducerii, Liviu Ciulei, s-a ocupat 
de importanţa schimburilor de actori între teatre, cînd aceste schimburi pot asigura 
spectacole de valoare, s-a oprit de asemenea la problema experimentelor creatoare 
în teatre, ca şi la utilitatea varietăţii de viziuni regizorale asupra aceluiaşi text 
dramatic, aşadar asupra utilităţii, pentru dezvoltarea culturii teatrului nostru, a 
simultaneităţii, pe mai multe scene, a unor spectacole cu aceeaşi piesă. După care 
a continuât, relevînd necesitatea unei conlucrări active între teatre, pentru progresul 
comun al artei noastre teatrale : 

„Pe linia aceasta, de a ne ajuta între noi, de a progresa nu numai individual, 
avem un program şi la Teatrul „Lucia Sturdza Bulandra". De mulţi ani circula 
la C.S.C.A., într-un anumit sector, ideea înfiinţării unui laborator de cercetări see-
nografice şi teatrale. 

Noi am propus, şi sperăm să găsim înţelegere, ca acest centru de cercetări 
scenografice şi teatrale să se facă pe lîngă teatrul nostru, asumîndu-ne cu aceasta 
sarcina rezolvării unei grêle problème, dar crezînd puternic în rezultatele ei, şi nu 
din interes local, ci pentru dezvoltarea întregii tehnici a teatrului nostru. 

Legăturile pe care acest centru ar putea să le aibă cu străinătatea, posibili-
tatea de a créa un program analitic tehnicienilor de teatru ar ajuta mişcării noastre 
teatrale. 

în programul nostru intră, de asemenea, nu numai un repertoriu de valoare 
sau o schema de lărgire a cadrelor actoriceşti. Ne gîndim să trecem la o fază nouă 
de organizare. De mult timp mă preocupă problema regiei colective. Această idee, 
pe care o consider necesară, trebuie să capete viaţă. Bineînţeles, sub conducerea 
unei gîndiri unitare şi cu aportul concret şi consultativ al multora. 

Avem intenţia să facem mai mult pentru popularizarea Teatrului „Lucia Sturdza 
Bulandra" şi pentru popularizarea teatrului romînesc, în general, peste hotare. Eu 
cred că uneori ATM-ului îi este foarte greu să rezolve singur acest aspect al 
popularizării. Se întîmplă de multe ori, la noi în ţară, ca un spectacol să moară 
odată cu scoaterea lui de pe afiş, să zacă într-un dosar, împreună cu cîteva cronicL 
Despre concepţia unui spectacol, despre munca depusă la realizarea lui, despre ce 
a însemnat el ca etapă, se păstrează foarte puţin. Avem de gînd să facem o ase
menea muncă la fiecare spectacol : caiete-model, fotografii, afişe etc., care sa 
popularizeze tot ce se iveşte în legătură cu acel spectacol şi, eventual, sa ne spunem 
cuvîntul şi despre spectacolele altor teatre. 

Consider printre primele sarcini în Teatrul „Lucia Sturdza Bulandra" recîşti-
garea consideraţiei pe care publicul spectator din Bucureşti a avut-o faţă de teatrul 
nostru. Este o sarcină gréa şi o consider ca o primă etapă de program". 
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„COMPROMISURILE 
I NU SÎNT I DE 
§ TOLERAT" 

Regizorul Dan Nasta a dezbătut problema corelaţiei — conducere, stil de 
muncă şi dezvoltare. 

„Autoliniştire — perspective sînt noţiuni invers proportionate. Pe cît se 
deschide unghiul autoliniştirii, pe atît se închide unghiul perspective^ Cînd auto-
liniştirea şi-a rotunjit drumul de 360°, echivalent eu somnul deplinei satisfacţii, 
atunci perspectiva privită printr-un iris de dublă cădere a pleoapei, se anulează. 

(...) Am izbutit în 20 de ani, după o uriaşă muncă de educaţie investită în noi, 
să facem ca, în colective, ridicarea nivelului profesional să fi devenit o chestiune 
de convingere personală, o necesitate adîncă, liber consimţită ? Trebuie să mărturi-
sesc că în teatre, în cadrul activităţii de studii profesionale, lucrurile se întîmplă, 
adesea, oarecum fără decalaj evolutiv. Aceasta este o realitate. Realitate care, 
desigur, se învecinează eu alte realităţi, diferite — de la meritorii la excepţionale. 

Pe de o parte, exista tov. X, absolvent de institut, care, responsabil fiind 
de unul din cursurile profesionale, lipseşte eu aroganţă, şi, pe de altă parte, 
exista minunata Eugenia Popovici în Domnica din Moartea unui artist. Cum se 
explică acest decalaj, această violenta contradicţie, cum poate fi rezolvată — 
sau nu trebuie rezolvată, sau nu poate fi rezolvată ? 

Care sînt condiţiile pe care statul le asigură astăzi artistului de teatru, în 
superioritate faţă de trecut ? 

a) Securitate materială ; b) timp de lucru ; c) local şi aparataj ; d) un mare 
aparat administrativ şi tehnic ; e) colaboratori artistici ; f) fonduri de montare, şi 
g) ne mai asigură şi spectatori. 

Şi, la aceste condiţii, cum răspund unii — în inferioritate faţă de trecut ? Cu 
încălcarea disciplinei de creaţie ; cu pasivitatea, care este duşmanul nr. 1 al artei. 

Aci se înfruntă două mentalităţi, una nouă şi una veche. Pe de o parte. 
o voinţă de exigenţă partinică, pe de altă parte, nemulţumirea celor care sînt 
deranjaţi în confortul lor de această exigenţă. Cum putem să ieşim din această 
dilemă ? Ni se propune insistent să ne transformăm în „băieţi buni", noi regizorii 
Să fie aceasta calea dezvoltării ? Asemenea invitaţie mi se pare deosebit de primej-
dioasă, pentru că de fapt este o invitaţie la sentimentalism, la reacţii de inimă 
în afara raţiunii, improprii creaţiei conştiente. 

A iubi, a fi bun, înseamnă a trăi larg din acel dispreţ militant, din indignarea 
faţă de lucrurile ruşinoase şi nătînge. 

Un personaj al lui Mirodan spune, în Şejul sectorului suflete : «Te ştiam un 
băiat bun». Şeful răspunde : «Bun cu ràul ? Noi trebuie să construim ceea ce e de 
construit şi să sfărîmăm ceea ce e de sfărîmat». 

Aci intervine tactul, acea artă de a-ţi exercita indignarea, de a asigura 
funcţionarea principiilor, de a atinge scopul influenţării, modificării realităţii, cît 
mai rapid, cît mai economic, sub raportul cheltuirii de energii, şi cît mai durabil. 
Dar se încurajează uneori acea «tactică» ce alterează însuşi principiul, ce frînează 
progresul real şi este de-a dreptul primejdioasă. Cunoaştem foarte bine acele formule 
insidioase — «se poate şi aşa». «nu se dărîmă cerul şi pămîntul», «ce-o să fie dacă 
o să joace şi cutare ? e mai slab, dar nu contează !» Un spectacol este o sinteză a 
mii de amănunte «care contează». este, în celé din urmă, o mare tensiune, o énergie 
spirituală unie conjugate. Dacă Eminescu nu s-a oprit la prima variante a Scrisorii 
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a Il-a şi dacă Scrisoarea I-a, ca să fie ceea ce este, a cerut tensiunea a 14 variante 
succesive, in decurs de cinci ani, este pentru că Eminesou n-a acceptât concesia-
compromis. De ce să uităm că virgulele lui Caragiale, supranumit şi Moş Virgulă, 
fac parte din geniul lui ? Valéry, în Faust al său, salutat fiind de către un discipol 
eu cuvîntul geniu, îi răspundea : «Nu cred că sînt un geniu, afară doar dacă numeşti 
geniu capacitatea mea de a sta la masa de lucru şase ore pe zi». 

Cum se poate cere, în numele căror principii se poate cere unui om salariat 
să creeze frumosul, dar să accepte concesii şi compromisuri : la concepţia regizorală, 
la distribuţii, la stilul muncii de creaţie, la timpul de pregătire şi, în sfîrşit, con
cesii şi compromisuri, chiar în actul de re-creare a unui spectacol în faţa publicului 
în fiecare seară ? 

Atitudinea faţă de muncă duce la stilul muncii de creaţie — care nu se poate 
realiza în afara unor norme eu caracter obligatoriu. A cere să fim mai îngăduitori 
eu aceste norme, dar totodată să obţinem şi rezultate strălucite, este o contradicţie 
în obiect. 

De ce să răsturnăm scopurile, să ne închipuim că publicul este făcut pentru 
mulţumirea noastră, şi nu noi pentru mulţumirea lui ? Dacă am aplica acest criteriu 
principial al rolului educativ al artei, întrebîndu-ne cui foloseşte compromisul sau 
intransigenţa în fiecare caz concret, cred că am chema la răspundere socială pe 
creatori şi am asigura eficienţa educative a artei, combătînd mentalitatea învechità 
a artistului egocentric, chircit în propria sa neputinţă de a înţelege că are dreptul 
să fie feri«îit; dar creînd fervoare celorialţi, «celor multi». 

Numai acest fel de fericire a actorului să-1 apărăm. 
în contradicţia dintre vechi şi nou trebuie să identificăm clar şi vechiul şi 

noul, sa întàrim autoritatea celor care promovează noul. 
în concluzie : 
Aşa cum statul ne asigură aproape toate condiţiile necesare creaţiei, tot aşa 

să satisi'acem exigenţa creaţiei prin slujirea obligatorie a normelor disciplinei de 
creaţie. 

Caracterul obligatoriu nu poate decurge decît din chemarea la răspundere faţă 
de încălcarea acestor norme. Noi creăm liber consimtit, dar nu facultativ ; liber 
este momentul opţiunii, momentul semnării contractului moral, şi juridic desigur, de 
artist de teatru. Din clipa semnării acestui contract — la care nu ne obligă nimeni — 
sîntem obligaţi să respectăm limitele impuse libertăţii noastre prin însuşi actul liber 
de opţiune. Tov. vicepreşedinte Dumitru Popescu spunea într-o şedinţă la Timişoara 
că «actul de creaţie cere efort dur, pînă la epuizare», deci autoconstringere, care, 
însuşită, devine eu timpul satisfacţie. Enescu spunea : «Mă odihnesc muncind». 

Să elaborăm proiecte cuprinzînd normele disciplinei de creaţie şi să facem o 
dezbatere centralizată a acestor proiecte, care să ducă la aplicarea responsabilă-
obligatorie a acestei legi interne a teatrului, sprijinită deci şi de formule ierarhice 
Am certitudinea că acesta este mijlocul de organizare a activităţii noastre creatoare, 
care, conjugat eu toate mijloacele educaţiei comuniste, implicat în această educaţie, 
să ducă la rezolvarea contradicţiei principale amintite, asigurînd ritmul de dezvoltare 
accelerată a mişcării teatrale romîneşti, la care ne obligă cei 20 de ani de dezvoltare 
tehnică-materială, culturală şi morală din patria noastră." 

* * * 
Lucrările au fost încheiate de tov. Dumitru Popescu, vicepreşedinte al Comite-

tului de Stat pentru Cultură şi Artă. D-sa a subliniat însemnătatea acestei plenare 
pentru dezvoltarea teatrului nostru, in contextul general al dezvoltării ţării noastre, 
scoţind in evidenţă sarcinile ce revin, in etapa actuală, oamenilor noştri de teatru. 

Constatînd, in general, orientarea pozitivă a mişcării noastre teatrale, preo-
cuparea necontenită a slujitorilor teatrului pentru sporirea măiestriei lor şi a cali-
tăţii spectacolelor, concluziile au semnalat in chip firesc că cerinţele de ordin 
teoretic şi practic în problema repertoriului, a artei spectacolului, şi în organizarea 
interna a teatrelor, se pun astăzi ca cerinţe ale unei étape noi, superioare. Impe
rative Calitate, înaltă exigenţă — semnul sub care se desfăşoară activita 
tea oamenilor muncii din toate sectoarele construcţiei socialiste —, vizeazà 
mobilizarea tuturor forţelor creatoare din teatre spre noi cuceriri, spre realizarea 
unor spectacole de înaltă ţinută artistică, menite să contribute la ridicarea presti-
giului ţării noastre, ca stat socialist în continuu progrès. 
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In ceea ce priveşte répertoriai, se cere urmărit efortul de promovare a celor 
mai valoroase opère din patrimoniul national şi universal. Concluziile au acordat 
o importanţă deosebită respectant cerinţelor majore ale educării socialiste a pu-
blicului. Linia de orientare principiala a repertoriului teatrelor noastre 
prevede un répertoria de idei contemporane, de idei socialiste, in primul rind, care 
să afirme puterea marxism-leninismului, să se situeze pe poziţii înaintate, de criticQ 
faţă de orînduirile vechi, să promoveze ideile progresiste, îndemnînd oamenii la 
luptă, la acţiune, la solidaritate, la umanism, la sentimente nobile. 

Dezvoltarea teatrului nostru pretinde creatorilor o contribuţie deosebită în 
valorificarea dramaturgiei socialiste romîneşti. 

în montarea unui spectacol romînesc contemporan se cuvin angrenate toate 
capacităţile creatoare, sporite eforturile în găsirea unor soluţii noi, interesante 
de montare pe măsura aşteptărilor şi interesului artistic al spectatorilor noştri de 
azi. Prezenţa puternică, pe scenă, a omului contemporan este o cerinţă capitală a 
artei noastre teatrale. 

A fost subliniată de asemenea importanţa dezvoltării continue a cultu-
rii teatrale. Calitatea spectacolelor presupune studii profunde şi permanente, 
stabilirea unui climat de dezbateri profesionale. S-a subliniat aportul pe care trebuie 
să-l dea în acest sens conducătorul teatrului, animatorul întregului colectiv. Sarci-
nile care revin directorilor de teatre în organizarea vieţii artistice, nevoia ca aceştia 
să fie preocupaţi stăruitor de buna orientare şi sănătoasa creştere a colectivului, 
de transformarea activităţii cotidiene într-o adevărată şcoalâ artistică, ideologică 
şi cetăţenească, menită să ducă la sporirea calificării profesionale a slujitorilor 
scenei şi la creşterea coeficientului artistic al spectacolelor, au fost scoase în évi
dente în cuvîntul de încheiere a plenarei. 

* * * 

La sfîrşitul dezbaterilor, Consfătuirea a aplaudat premiile acordate de către 
Comitetul de Stat pentru Culture şi Artà pentru celé mai bune realizàri aie stagiunii 
în domenul valorificării dramaturgiei originale. Au fost conferite doua premii : colec
tivului Teatrului National „Vasile Alecsandri" din laşi, pentru spectacolul Steaua 
polară de Sergiu Fărcâşan, şi actorului Radu Beligan, pentru interpretarea rolului 
dublu Gore-Şeful din Şeful sectorului suflete de Al. Mirodan, la Teatrul de Comédie. 
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